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DEIXAR UN BON LLEGAT A LA NOVA 

GENERACIÓ 

 

Arriba el Nadal i les famílies 

s’apleguen juntes per gaudir 

d’aquestes festes tan 

entranyables. Els familiars 

que viuen fora de la llar 

tornen a casa.  

I jo, en aquestes dates tan 

especials, vull donar les 

gràcies a aquells companys 

que han tornat a casa seva: el Gremi. I com no, 

també, als nouvinguts; així com també als que heu 

estat fidels sempre al Gremi. Gràcies a tots!! 

 

El Gremi  de Forners és una casa! És la nostra casa, 

la de tots nosaltres! És on es tracten els problemes, 

on es fa pinya, on tots junts podem aconseguir allò 

que ens proposem però, per això, hem de ser una 

família i, com a tal, mirar tots cap al mateix lloc i 

dirigir en aquesta direcció els nostres esforços per 

tal d’assolir-los. 

 

Porto gairebé un any i mig al cap de la presidència 

del Gremi i puc dir ben orgullós que s’està fent una 

bona feina, que fem el que creiem que és correcte 

per tal de tirar endavant el nostre sector. I bona 

prova d’això són aquells que havent vist el nostre 

treball que dia a dia realitzem han decidit tornar o 
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incorporar-se per primera vegada a aquesta gran 

família. 

 

La nostra professió, degut als canvis que es 

produeixen per part dels hàbits dels consumidors, 

sempre es troba en constant transformació, anant 

més enllà de la preparació i elaboració del pa. Tots 

sabem el que hem hagut de lluitar per treure 

endavant els nostres projectes i objectius 

professionals. 

 

L’ofici de forner ha patit molt amb la crisi. És per 

això que el nostre Gremi ha de ser un punt de 

referència per a la divulgació de la nostra feina. 

Hem de reinventar-nos per dur a terme la 

continuïtat del Gremi i mirar cap a les noves i joves 

generacions que són el futur. 

 

 

JORDI ANDREU RODRÍGUEZ 
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PRESENTACIÓ DEL PA DEL MESTRAL 

 

El passat dia 28 de novembre, es va presentar el Pa 

del Mestral. Un projecte comú entre els Gremis de 

Tarragona, Reus i Tortosa, obert a la resta de 

comarques de la província de Tarragona, amb 

l’assistència de nombroses persones: forners, 

alumnes de la pròpia escola i d’altres convidats, 

encara que l’acte hi estava convidat tothom.  

 

L’acte va consistir en una conferència molt 

interessat, a càrrec del Sr. Ibán Yarza, que va 

enriquir els nostres coneixements en relació a les 

diverses maneres d’entendre el concepte del pa en 

els diferents països que ell ha visitat, i que després 

reflecteix en els seus llibres dedicats al món del pa. 

 

Seguidament es va fer una taula rodona formada 

pel Sr. Ramón Segura, en representació del sector 

dels pagesos, el Sr. Isidre Sunyer, en representació  

del sector fariner, el Sr. Joan Cabré, com a 

president de la Federació Provincial i el Sr. Jordi 

Andreu, com a president del nostre Gremi i Eva 

Perelló, Berna Rios i Agustí Sanromá en 

representació del sector de la restauració, i sota la 

direcció de la moderadora i professora de forneria 

de l’escola de Cambrils, la Sra. Assumpció Vilella. 

  

Es van debatre temes molt interessants envers les 

formes i maneres d’interpretar la fabricació i venda 

de pa al consumidor quedant pràcticament tots 
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d’acord en que el més important és la divulgació i 

comunicació del nostre pa explicant bé les seves 

bonances, cosa que fins ara el consumidor no 

estava prou informat. 
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LA PREOCUPACIÓ DEL AUTÒNOMS 

 

Segons una enquesta realitzada per la Unió de 

Professionals i Treballadors Autònoms (UPTA), el 

41% dels autònoms enquestats tenen com a 

principal preocupació el futur de les pensions, 

especialment els majors de 55 anys, on el 

percentatge ascendeix a un 67%, mentre que els 

menors de 35 anys opinen que aquesta qüestió és 

secundària.  

Tanmateix, per un 24% dels treballadors autònoms 

la preocupació principal no és el futur de les 

pensions, sinó la situació d'inestabilitat política en 

què ens trobem. Encara que més d'un 70% 

considera que un nou govern no resoldria la 

situació econòmica actual. 

La situació econòmica se situa com a segona 

preocupació pel 35% dels autònoms participants, si 

bé aquest percentatge ascendeix al 57% en els 

menors de 35 anys. 

Respecte als seus negocis, el 86% manifesta que les 

vendes han disminuït i només el 14% asseguren 

haver-les augmentat. 

El secretari general de UPTA, Eduardo Abad,  

assenyala que amb els resultats de l'enquesta queda 

patent que: "l'anhelada recuperació econòmica no 

ha cridat a les portes dels petits negocis i que la 

situació d'interinitat política no està contribuint a 

millorar la situació".  

D'aquesta manera, considera que "ja és hora de 

deixar de mirar pels interessos de cada partit i que 

comencin a definir-se les mesures urgents que 
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solucionin gran part dels problemes existents". 

Subratlla que "és hora de posar damunt de la taula 

totes les promeses electorals i actuar en 

conseqüència". I conclou afegint que "els partits 

polítics han signat un contracte amb els autònoms 

en les passades eleccions, així doncs, exigim que 

compleixin cadascuna de les clàusules que en 

forma de programa electoral han estat realitzades"
1
. 

 

 

 

 

 

                                                 
1
 Article extret del diari digital Expansión.com (17 de juliol de 

2016). 
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LLEI DE PROCEDIMENT ADMINISTRATIU 
 

El passat dia 2 d’octubre de 2016 va entrar en vigor 

la Llei 39/2015 de procediment administratiu comú 

de les Administracions Públiques, reguladora ara, 

tant del procediment administratiu tradicional en 

paper com l'electrònic. 

El nou procediment administratiu, presenta moltes 

novetats que tots els professionals, gestors, 

assessors i empreses que tinguin qualsevol tipus de 

relació amb l'Administració Pública han de 

conèixer, ja que s'introdueixen importants novetats. 

A l'anterior normativa, les Administracions 

Públiques per via reglamentària podien obligar a 

rebre notificacions electròniques a les persones 

jurídiques i a determinats col·lectius de persones 

físiques. Ara, amb la nova Llei obliga a les 

persones jurídiques i les entitats sense personalitat 

jurídica a relacionar-se electrònicament amb les 

administracions públiques. Entre les entitats sense 

personalitat jurídica s'inclouen les associacions, les 

societats civils, les comunitats de béns, les 

herències jacents i les comunitats de propietaris. 

Aquesta relació electrònica comprèn tant les 

notificacions com la presentació de documents i 

sol·licituds a través de registre. 

La presentació de declaracions i autoliquidacions es 

continuarà fent com fins ara, per no estar afectada 

per la Llei 39/2015
2
. 

                                                 
2
 Informació extreta de la página web de noticias.juridicas.com 
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L’ENTREVISTA. Sr. Loren Abas 

(Forn i Pastisseria Federico) 

 

Pregunta.- Quines, segons 

vostè, considera que són les 

principals fortaleses del 

Gremi i els reptes que ha 

d’assolir? 

Resposta.- Crec que el 

principal repte que té el gremi 

com a tal es mantenir la unitat, 

i la il·lusió de tots els forners 

que encara estem lluitant per 

aquest ofici; si això s’aconsegueix , serà el que ens 

farà forts. 

 

P.- Segons la actual crisi i la competència 

deslleials. Quin hauria de ser el paper del Gremi 

en el sector? 

R.-Fa un grapat d’anys que el gremi està lluitant 

per tal d’aconseguir alguna cosa referent a la 

competència deslleial; malauradament aquesta ha 

continuat i amb molta força. Penso que hi ha massa 

interessos econòmics darrera de tot això i ens ho 

posa molt complicat. Hauríem de seguir lluitant i 

fer més pressió a l’administració. 

 

P.- Considera que la Junta del Gremi fa prou 

feina per conscienciar els forners de la 

importància d’aquest organisme per lluitar 

contra la competència deslleial? 
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R.- Des de que sóc al gremi, cada reunió que hem 

mantingut he sentit parlar de trobar-nos en 

consellers d’agricultura, de comerç i altres 

representants. Penso que s’han fet molts intents 

dins de les possibilitats que teníem com a gremi per 

tal de parar tota aquesta competència. Tant 

d’esforç, no ha servit per canviar moltes coses, però 

hem de continuar lluitant per guanyar aquesta 

batalla. 

 

P.- Què creu que li manca? 

R.- Les idees per part nostra són molt clares; el que 

ens manca és que ens escoltin i vulguin entendre 

quina és la situació dintre del nostre sector i els 

problemes que tot això ens comporta. Haurien de 

veure que tots hem de ser iguals davant les lleis. 

 

P.- Creu que l’Ajuntament s’hauria d’implicar 

més, a nivell de campanya publicitària, en 

aquest sector? 

R.- Per a mi no són els ajuntaments els que més 

poden fer per nosaltres. Crec que hauria de ser la 

Generalitat a través de les seves conselleries qui 

més  s’hauria d’implicar, amb l’ajut dels mitjans de 

comunicació. 

 

P.- Avui en dia, tenim una generació jove de 

forners amb una mentalitat i idees renovades, 

surten al mercat diferents varietats de pa, 

Tenim cultura del pa? 

R.- Si en alguna cosa ens ha ajudat tota aquesta 

crisi, ha estat per fer-nos obrir els ulls i la 
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mentalitat de cara a millorar i provar moltes coses 

noves. Estem millorant dia a dia les nostres 

botigues i les elaboracions són més variades i 

treballades. La gent que ve darrere nostre trobaran 

tota aquesta feina feta però hauran d’estar molt ben 

preparats per mantenir-ho viu. El client els ho 

demanarà. 

 

P.- La gent ha de ser conscient que el preu 

respon a un producte d’excepcional qualitat. 

Com ho explica això al consumidor?  

R.- Jo veig que la gent comença a valorar aquest 

esforç que estem fent els artesans, per millorar i per 

oferir noves coses; malauradament és un sector 

molt petit, però important per tal de no fer-nos 

perdre la il·lusió pel nostre ofici. 

Crec que la relació qualitat – preu que estem oferint 

per les nostres especialitats és més que bona. 

 

P.- Creu que el forner està preparat per fer 

formació i creació de nous pans?  

R.- Ens estem preparant, i no podem parar de fer-

ho mai. Les franquícies grans i les empreses de 

congelats no paren d’investigar i treure producte 

nou al mercat. 

De totes maneres penso que ens falta formació en 

general i s’haurien de fer més cursets. 

 

P.- Li veu futur al pa congelat o pensa que el pa 

torna a està en auge? 

R.- El pa congelat sempre tindrà el seu sector, sigui 

per preu o per comoditat. El client que ha escollit 
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això, difícilment el recuperarem. Hauríem 

d’intentar recuperar el sector de l’hostaleria, però 

difícilment podríem lluitar en preus. Moltes 

vegades anem a un restaurant i tots els plats ens 

semblem bons, però quan arriba el moment de 

demanar el pa, pocs restaurants ofereixen un panet 

artesà del forn del poble o ciutat... Es una llàstima. 

 

P.- Com a forner d’experiència què se li pot dir 

a un forner que acaba de començar? 

R.- Que és un moment difícil i que li tocarà lluitar 

molt per tirar endavant, però que aquesta feina és 

molt bonica, molt creativa, i agraïda... Quan un 

client et reconeix l’esforç i la qualitat del teu 

producte... Això no té preu!!!! 

 

P.- Quina és la farina que més li agrada per fer 

el pa? 

R.- Treballo en varies farines de mitja força, i totes 

en general les trobo bones. Penso que les farineres 

també els ha tocat millorar per tota la competència 

que hi ha, i ens ha aportat una regularitat que potser 

anys enrere no teníem. També treballo especialitats 

i he aconseguit una clientela petita però fidel de 

varies d’elles, com poden ser l’espelta, el kamut, 

multicereals, blat de moro, etc. 
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PRIMER PAS PER A UN IMPOST EUROPEU 

DE SOCIETATS 

 

L'objectiu és harmonitzar la base imposable de 

l'impost de societats, perquè es calculi conforme els 

mateixos paràmetres a tots els països de la UE. El 

pagament mínim en societats serà del 23%. Per 

tercera vegada des del naixement de l'euro, la 

Comissió Europea té previst presentar una 

iniciativa per millorar la transparència de la 

fiscalitat de les empreses i evitar la 

competència entre les hisendes europees.  

S’obligarà a les grans empreses a consolidar tots els 

seus resultats per facilitar que paguin els impostos 

on realment han generat els ingressos. A Europa, 

l'aportació de l'impost de societats a les arques 

públiques s'ha mantingut entorn del 6,5% del total 

de la recaptació fiscal tot i que ha augmentat 

sensiblement el nombre d'empreses i s'ha ampliat la 

base imposable.  

Brussel·les sospita que l'estancament dels ingressos 

de l'impost de societats es deu a que “certes 

companyies abonen el tipus previst” mentre que 

d’altres s'embarquen en pràctiques agressives de 

planificació fiscal”.  

La fragmentació i la disparitat d'aquest tribut ha 

derivat, a més, en un model d'imposició que 

afavoreix a les grans empreses i castiga a les petites 

i mitjanes empreses (PIMES)
3
. 

                                                 
3
 Article extret del diari digital Cincodias.com (24 d'octubre de 

2016). 
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LA GUIA ENVERS L’ETIQUETATGE 

PRECAUTORI D’AL·LERGÒGENS 

 

La informació oferta al consumidor a través de 

l'etiquetatge és un dels factors que ajuden en la 

presa de decisió de compra d'un determinat 

producte. La Federació Espanyola d’Indústria de 

l’Alimentació i Begudes (FIAB), dins del seu 

compromís amb la salut, la seguretat alimentària i 

el benestar de la societat en general, va organitzar 

la jornada “L'Etiquetatge Precautori d'Al·lergògens 

(EPA)”. L'esdeveniment va reunir a empreses de la 

indústria d'alimentació i begudes, l'Associació 

Espanyola de Consum, Seguretat Alimentària i 

Nutrició (AECOSAN), membres de l'Associació 

Espanyola de Persones amb Al·lèrgies a Aliments i 

Làtex (AEPNAA) i consumidors, en general. 

 

Després de l'entrada en vigor del Reglament 

1169/2011, s’ha d’indicar amb obligatorietat en 

l’etiquetatge la presència de catorze substàncies 

que poden causar al·lèrgies o intoleràncies. No 

obstant això, existeixen casos de contaminació 

creuada en els quals els productes poden presentar, 

de forma no intencionada però inevitable, un o més 

dels catorze al·lergògens que puguin posar en risc a 

consumidors sensibles als mateixos. 

 

Així, sorgeix l’Etiquetatge Precautori 

d’Al·lergògens, una eina voluntària per indicar 

aquesta presència, la intenció de la qual és informar 
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al consumidor i evitar un possible risc. No obstant 

això, l'ús excessiu de l’EPA, com a 

mesura precautòria, ha aconseguit l'efecte invers, 

proporcionant una major inseguretat i confusió en 

el consumidor i, en conseqüència, un major 

empobriment eliminant de la seva dieta el producte. 

Amb l'objectiu d'aconseguir una informació més 

clara, transparent i lliure de contradiccions en 

l'etiquetatge, FIAB va presentar durant la jornada 

un Document per a l'Etiquetatge Precautori 

d'Al·lergògens. Aquesta guia s'ha abordat des d'un 

enfocament científic, basat en l'anàlisi quantitatiu 

del risc. Una perspectiva que suposa un treball 

definit i que ajudarà a la recuperació de la 

confiança del consumidor així com una 

comunicació unificada i clara. 

Durant la jornada, el director general de FIAB, 

García de Quevedo, va subratllar la responsabilitat 

de la indústria a millorar la confiança del 

consumidor. A més, va agrair la implicació tant de 

l'administració com dels consumidors al·lèrgics en 

la construcció d'aquesta iniciativa que persegueix 

millorar la comunicació amb la societat. 

La directora executiva d’AECOSAN, Teresa 

Robledo, va destacar el paper tan important 

d'aquesta guia, un pas endavant més enllà del 

Reglament en la protecció de la salut dels 

consumidors
4
. 

                                                 
4 Informació extreta de la pàgina web Blog.fiab.es (19 d’octubre de 

2016). 
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COMPLIMENT DELS DEURES I 

OBLIGACIONS DE LES EMPRESES I 

TREBALLADORS EN MATERIAL DE PRL 

 

En aquest sentit volem recordar-vos la 

transcendència i importància que tenen la pràctica 

de reconeixements mèdics i vigilància de la salut 

per a tots els treballadors de la vostra empresa. El 

Reial Decret Legislatiu 8/2015, de 30 d'octubre, pel 

qual s'aprova el text refós de la Llei General de la 

Seguretat Social, estableix en el seu article 243 que 

totes les empreses que hagin de cobrir llocs de 

treball amb risc de malalties professionals estan 

obligades a practicar un reconeixement mèdic previ 

a l'admissió dels treballadors i a realitzar 

reconeixements periòdics, tenint el caràcter 

d'obligatoris per al treballador. El reconeixement 

mèdic resulta imprescindible per avaluar els efectes 

de les condicions de treball sobre la salut dels 

treballadors; verificar si l'estat de salut del 

treballador pot constituir un perill per a ell mateix, 

per als altres treballadors o per a altres persones 

relacionades amb l'empresa o quan es relacioni amb 

la protecció de riscos específics i activitats 

d'especial perillositat, de conformitat amb l'article 

22 de la Llei 31/1995, de 8 de novembre, de 

prevenció de riscos laborals. 

 

L'incompliment per part de l'empresa de l'obligació 

d'efectuar els reconeixements mèdics previs o 

periòdics per risc de malaltia professional la 
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constituirà en responsable directa de totes les 

prestacions que puguin derivar. Fins i tot es 

cometria una infracció greu per "no fer els 

reconeixements mèdics i proves de vigilància 

periòdica de l'estat de salut dels treballadors que 

siguin procedents d'acord amb la normativa sobre 

prevenció de riscos laborals", suposant una sanció, 

la quantia de la qual pot oscil·lar entre 2.046 i 

40.985 euros. 
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POSA AQUÍ EL TEU ANUNCI 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 
 

 

 

 
Secció creada per a tots els forners que vulguin 

posar un anunci de compra, venda o traspàs de 

negoci, maquinària o tot allò que fa referència al 

món flequer.  
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RETALLS DE LA NOSTRA HISTÒRIA:       

LA CAPELLA DE SANT SIMEÓ 
Per Jaume Andreu Cuella 

 

La majoria dels gremis tenien la seva procedència a 

les Confraries. La nostra es deia Confraria de 

Nostra Senyora del Candeler i Sant Simeó. Aquesta 

es va crear el 8 de setembre de 1483 sota la 

invocació de la Verge Maria i Sant Simeó.  

Posteriorment, es va anomenar Confraria de Nostra 

Senyora del Candeler i Sant Simeó de Mestres 

Forners. 

Un diumenge de l’any 1532 es va acordar la 

construcció de la capella de Sant Simeó copatró de 

la confraria al Camí del Miracle. 

Si avui la situéssim, la trobaríem al pla on hi ha La 

Glorieta de la Conciliació (La glorieta dels caiguts). 

La capella va costar 230 lliures, 9 sous i 11 diners. 

La construcció va ser immediata la qual dóna la 

idea de la bona salut econòmica de la confraria. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Aquesta és l’única visió que ho ha de com era la capella de 

Sant Simeó, envoltada d’arbres. La capella va desaparèixer 

als voltants del segle XVIII. 
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En el retaule de la nostra capella, a la catedral de 

Tarragona, hi ha la figura de Sant Simeó que 

acompanya a la verge al temple. 

La Candelera se celebra cada any al febrer des de fa 

530 anys amb la costum de donar la coca i 

l’espelma beneïts pel mossèn als feligresos que 

assisteixen a l’homilia.  
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COL·LABORADORS 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

   

 

 

 

 

 



 
 

 

LA JUNTA DIRECTIVA DEL GREMI 

 

DE FORNERS ARTESANS 

 

DE TARRAGONA 

 

US DESITJA 

 

BONES FESTES DE NADAL 

 

I 

 

UNA BONA ENTRADA D’ANY 2017 

 


